



#### CHA ELECTIVE POSITIONS

Following the Annual General Meeting held 10 June 1988, at Windsor University, in Windsor, the CHA elective positions are occupied by the following persons:

President: Cornelius J. Jaenen (Ottawa)

Past Presidents: H. Blair Neatby (Carleton)  
René Durocher (Montreal)

Vice-President: Jean-Claude Robert (UQAM)

English-Language Secretary: Dan Moore (NAC)

French-Language Secretary: Jocelyne Cossette  
(Environment Canada)

Treasurer: Serge Bernier (National Defence)

Council:

1988-1989: John Beattie (Toronto)  
Andrée Lévesque (McGill)  
Wendy Mitchinson (Waterloo)  
Doug Owrarn (Alberta)

1988-1990: Ann Gorman Condon (UNB)  
Linda Kealey (Memorial)  
Peter Neary (Western)  
Bruno Ramirez (Montreal)

1988-1991: Gérard Bouchard (UQAC)  
Dianne Newell (UBC)  
John Reid (Saint Mary's)  
John Weaver (McMaster)

Program Chairman: 1989: Réal Bélanger (Laval)  
1990: Patricia Roy (Victoria)

Nominating Committee:

José Igartua (UQAM)  
Allan Greer (Toronto)  
Mary Lynn Stewart (Simon Fraser)  
Christine Piette (Laval)

Auditor: Daniel Duguay (Ottawa)

#### PRIZES

##### SIR JOHN A. MACDONALD PRIZE

At the June Annual Meeting of the Canadian Historical Association, the 1987 Sir John A. Macdonald Prize for Canadian History was awarded to R. Cole Harris (editor) and G.J. Matthews (cartographer) for their book From the Beginning to 1800, Volume I of the Historical Atlas of Canada (Toronto, University of Toronto Press, 1987).

From the Beginning to 1800, Volume I of the Historical Atlas of Canada is a monumental and enduring contribution to our knowledge of the early history of this country. A product of collaboration among scholars of different disciplines that too often function in isolation, it illustrates our history in a visually striking and heuristically exciting manner. In the genre of the

#### TITULAIRES DES POSTES ELECTIFS DE LA SHC

A la suite des élections annuelles tenues à l'Université Windsor, à Windsor, le 10 juin 1988, les divers postes électifs de la SHC ont été comblés par les membres suivants:

Président: Cornelius J. Jaenen (Ottawa)

Président sortant: H. Blair Neatby (Carleton)

Ancien président: René Durocher (Montréal)

Vice-président: Jean-Claude Robert (UQAM)

Secrétaire de langue anglaise: Dan Moore (ANC)

Secrétaire de langue française: Jocelyne Cossette  
(Environnement Canada)

Trésorier: Serge Bernier (Défense nationale)

Conseil:

1988-1989: John Beattie (Toronto)  
Andrée Lévesque (McGill)  
Wendy Mitchinson (Waterloo)  
Doug Owrarn (Alberta)

1988-1990: Anne Gorman Condon (UNB)  
Linda Kealey (Memorial)  
Peter Neary (Western)  
Bruno Ramirez (Montréal)

1988-1991: Gérard Bouchard (UQAC)  
Dianne Newell (UC-B)  
John Reid (Saint Mary's)  
John Weaver (McMaster)

Président du comité du programme:

1989: Réal Bélanger (Laval)

1990: Patricia Roy (Victoria)

Comité des mises en candidature:

José Igartua (UQAM)  
Allan Greer (Toronto)  
Mary Lynn Stewart (Simon Fraser)  
Christine Piette (Laval)

Vérificateur: Daniel Duguay (Ottawa)

#### PRIX

##### LE PRIX SIR JOHN A. MACDONALD

Lors de l'assemblée annuelle de la Société historique du Canada, le prix Sir John A. Macdonald a été décerné, pour l'année 1987, à R. Cole Harris (éditeur) et G.J. Matthews (cartographe) pour leur premier volume de l'Historical Atlas of Canada intitulé From the Beginning to 1800 (Toronto, University of Toronto Press, 1987).

Ce premier volume de l'Historical Atlas of Canada/Atlas historique du Canada s'avère une contribution importante et durable à notre connaissance du début de l'histoire de ce pays. Résultat d'une collaboration d'experts qui travaillent trop souvent isolément, il illustre notre histoire de façon

---

atlas, it represents a shift from the traditional emphasis on geopolitical episodes to a focus on ordinary people in their distinctive environments. Although it does not develop the argument or thesis of the conventional monograph, it offers in a comprehensive and memorable fashion, a wealth of insights into economic, military, social and anthropological history. In short, this book allows us to see our history in a myriad of new ways.

The Sir John A. Macdonald Prize is an annual award for the finest work of Canadian history in English or French published over a twelve month period. The prize carries a cash award of \$2000.

Members of the 1987 selection jury were Ernest Forbes (University of New Brunswick), Chairman, Jean-Paul Bernard (Université du Québec à Montréal), Gérard Bouchard (Université du Québec à Chicoutimi), Jennifer Brown (University of Winnipeg) and Reginald Whitaker (York University).

Other meritorious works considered by the committee in its final deliberations were as follows:

Ian Radforth, Bushworkers and Bosses: Logging in Northern Ontario, 1900-1980 (Toronto, University of Toronto Press, 1987).

Suzanne Zeller, Inventing Canada: Early Victorian Science and the Idea of a Transcontinental Nation (Toronto, University of Toronto Press, 1987).

#### WALLACE K. FERGUSON PRIZE

The Canadian Historical Association wishes to announce the winner of the Wallace K. Ferguson Prize awarded at its Annual General Meeting at the University of Windsor, 10 June 1988.

The Wallace K. Ferguson Prize, consisting of \$2000, for the best book published in a field other than Canadian history in 1987 was awarded to:

Michael Marrus, The Holocaust in History (Toronto, Lester, Orpen Dennys, 1987).

According to the terms of reference established by the Canadian Historical Association, it is the view of the Wallace K. Ferguson Prize Committee that Michael Marrus' The Holocaust in History (Toronto, Lester, Orpen Dennys, 1987), is by unanimous decision the most significant work published by a historian working in Canada on a non-Canadian subject. Professor Marrus' book is a great rarity in recent historical literature - a book which can be read with great profit by professional historians and members of the general public. What Professor Marrus has done is to demystify the Holocaust. Some have maintained that human reason and language are insufficient to understand or express the horror of the Holocaust. Marrus rejects that conclusion. Instead, he insists it can only be properly understood by subjecting it to the highest canons of historical scholarship. By refusing to bend or distort the basic elements of historical inquiry, Professor Marrus not only provides fresh insights into the Holocaust itself, but also reaffirms to an increasingly skeptical public the great value of the historian's craft.

Although Professor Marrus does not engage in original archival research for this work, it represents nearly a lifetime of confrontation with, and analysis of, massive quantities of secondary literature. Borrowing the insights of scholars from a number of disciplines, Professor Marrus organises them into a coherent whole for the first time. Subjecting these theories and

visuellement attrayante et heuristiquement intéressante. Cet ouvrage se distingue particulièrement des atlas traditionnels qui mettent l'accent sur des épisodes géopolitiques, en s'attardant plutôt aux gens ordinaires et à leur environnement particulier. Bien qu'il ne développe pas d'argument ou de thèse, tel que le ferait une monographie, il donne un bon aperçu de notre histoire économique, militaire, sociale et anthropologique.

Le prix Macdonald est attribué annuellement au meilleur ouvrage publié en cours d'année sur l'histoire canadienne. Il comprend la somme de 2 000 \$.

Le jury de 1987, présidé par Ernest Forbes (Université du Nouveau-Brunswick) était composé de Jean-Paul Bernard (Université du Québec à Montréal), Gérard Bouchard (Université du Québec à Chicoutimi), Jennifer Brown (Université de Winnipeg) et Reginald Whitaker (Université York).

Le comité a également accordé une mention honorable aux ouvrages suivants lors de la sélection finale:

Ian Radforth, Bushworkers and Bosses: Logging in Northern Ontario, 1900-1980 (Toronto, University of Toronto Press, 1987).

Suzanne Zeller, Inventing Canada: Early Victorian Science and the Idea of a Transcontinental Nation (Toronto, University of Toronto Press, 1987).

#### LE PRIX WALLACE K. FERGUSON

La Société historique du Canada est heureuse d'annoncer le nom du récipiendaire du Prix Wallace K. Ferguson qu'elle a remis lors de son assemblée générale du 10 juin 1988 à l'Université de Windsor.

Le Prix Wallace K. Ferguson, comprenant une somme de 2 000 \$, est attribué au meilleur livre d'histoire non-canadienne publié en 1987. Il a été décerné à:

Michael Marrus, The Holocaust in History (Toronto, Lester, Orpen Dennys, 1987).

Selon les critères établis par la Société historique du Canada, le Comité d'attribution du prix Wallace K. Ferguson est d'avis, après décision unanime, que The Holocaust in History de Michael Marrus (Toronto, Lester, Orpen Dennys, 1987) est le plus important ouvrage publié par un historien, oeuvrant au Canada, sur un sujet non-canadien. Le livre du professeur Marrus se révèle une oeuvre rare dans la littérature historique actuelle, un livre dont la lecture ne pourra être que bénéfique aux historiens professionnels ainsi qu'au public en général. Le professeur Marrus a démystifié l'Holocauste. Certains soutiennent que la raison et les mots sont insuffisants pour comprendre et pour exprimer l'horreur de l'Holocauste. Marrus rejette, quant à lui, cette conclusion. Il soutient plutôt que cet événement ne peut être compris qu'en le confrontant aux règles les plus exigeantes de la méthodologie historique. En refusant de fausser ou de s'écarter des règles fondamentales de l'analyse historique, le professeur jette non seulement de nouveaux éclairages sur l'Holocauste lui-même, mais réaffirme à un public de plus en plus sceptique, la valeur de la profession d'historien.

Bien que le professeur Marrus ne se soit pas lancé dans une étude des sources primaires pour la rédaction de son ouvrage, celui-ci représente l'aboutissement de toute une vie de recherches et d'analyses d'une quantité importante de sources secondaires. Empruntant les points de vue de spécialistes de plusieurs disciplines, le professeur Marrus les organise pour la

insights to the most rigorous, and indeed, dispassionate analysis. Professor Marrus provides the reader with clear answers to profoundly important questions for western civilisation: How did Nazi policy evolve to mass murder? How does one evaluate the role of the Nazi's allies and other collaborationist governments? What are the lessons of the Holocaust? How well are these lessons understood by both Jews and non-Jews?

The Holocaust in History is a noteworthy contribution to historical knowledge, it provides a benchmark of description and analysis which will be the point of departure for all future discussions of the Holocaust and World War II. An exceedingly careful and well crafted work of history, Professor Marrus' book will be of equal significance to artists, theologians, writers of fiction and historians for generations to come.

Another meritorious work considered by the Committee in its final deliberations was as follows:

David Levine, Reproducing Families: The Political Economy of English Population History (Cambridge, Cambridge University Press, 1987).

Members of the 1987 selection jury were Harvey Mitchell (University of British Columbia), Chairman, John Ingham (University of Toronto) and Christine Piette (Université Laval).

#### REGIONAL HISTORY CERTIFICATES OF MERIT, 1987

The Regional History Committee of the Canadian Historical Association gives annual awards for "meritorious publications or for exceptional contributions by individuals or organisations to regional history" in Canada. Each year, the Committee actively solicits nominations for regional history awards; members of the Committee are also free to make nominations themselves.

The Canadian Historical Association is pleased to award Certificates of Merit to the following individuals and organisations:

Agnes O'Dea and Anne Alexander, Bibliography of Newfoundland, two volumes (Toronto, University of Toronto Press and Memorial University, 1986).

This monumental work is the result of thirty years work, begun by Agnes O'Dea and completed with the assistance of Anne Alexander. It records printed works relating to Newfoundland from the early voyages to 1975, providing a chronological listing as well as author, subject and title indices. The Bibliography is an indispensable research and reference tool.

Richard Wilbur and Ernest Wentworth, Silvery Harvest, The Fundy Weirman's Story (Fredericton, Fiddlehead Poetry Books and Goose Land Editions, 1986).

Silvery Harvest is a superbly produced book, tracing the history of the Fundy herring sardine fisheries from the 19th century to the present. It is the result of fruitful collaboration between a professional historian and the local fishermen's association, of which Ernest Wentworth was the founder, and displays how oral history can and should be used. For both these reasons, this book provides a model for others to follow.

Peter Thomas, Strangers from a Secret Land. The Voyages of the Brig 'Albion' and the Founding of the first Welsh

première fois en un tout cohérent. En soumettant ces théories et ces points de vue à la plus rigoureuse et à la plus objective des analyses, le professeur Marrus fournit au lecteur des réponses claires aux questions profondément importantes pour la civilisation occidentale: Comment la politique nazie s'est-elle transformée en génocide? Comment peut-on évaluer le rôle des alliés des nazis et celui des autres gouvernements collaborateurs? Quelles sont les leçons à tirer de l'Holocauste? A quel point ces leçons ont-elles été comprises par les Juifs et les non-Juifs?

The Holocaust in History est une contribution remarquable à la science historique. Cet ouvrage fournit une référence descriptive et analytique pouvant constituer le point de départ de toutes les discussions sur l'Holocauste et la Seconde Guerre mondiale. Ouvrage historique bien fait et préparé avec une extrême prudence, le livre du professeur Marrus sera important autant pour les artistes, les théologiens, les écrivains et les historiens des futures générations.

Le comité désire accorder une mention honorable à la personne suivante qui a aussi publié un travail d'excellente qualité:

David Levine, Reproducing Families: The Political Economy of English Population History (Cambridge, Cambridge University Press, 1987).

Le jury de 1987, présidé par Harvey Mitchell (Université de la Colombie-Britannique) incluait John Ingham (Université de Toronto) et Christine Piette (Université Laval).

#### CERTIFICATS DE MERITE EN HISTOIRE REGIONALE, 1987

Le comité d'histoire régionale de la Société historique du Canada accorde chaque année des prix pour des "ouvrages méritoires, ou contributions exceptionnelles de personnes ou d'organismes à l'histoire régionale" au Canada. Chaque année, le comité sollicite des candidatures pour les prix d'histoire régionale; les membres du comité ont également eux-mêmes le droit de présenter des candidats.

La Société historique du Canada est heureuse d'accorder des certificats de mérite aux personnes et organismes suivants:

Agnes O'Dea et Anne Alexander, Bibliography of Newfoundland, 2 volumes (Toronto, University of Toronto Press et Memorial University, 1986).

Cet ouvrage monumental est le fruit de trente années de travail commencé par Agnes O'Dea et terminé avec l'aide de Anne Alexander. Il énumère les ouvrages imprimés portant sur Terre-Neuve, à partir des premiers voyages jusqu'à 1975. Il est présenté chronologiquement et comprend des index d'auteurs, de sujets et de titres. Cette bibliographie est un outil indispensable de recherche et de référence.

Richard Wilbur et Ernest Wentworth, Silvery Harvest. The Fundy Weirman's Story (Fredericton, Fiddlehead Poetry Books and Goose Land Editions, 1986).

Silvery Harvest est un livre superbement présenté qui trace l'histoire de la pêche au hareng dans la baie de Fundy, du XIXe siècle à aujourd'hui. Il est le résultat d'une collaboration féconde entre un historien professionnel et l'association locale de pêcheurs - dont Ernest Wentworth fut le fondateur - et illustre comment l'histoire orale peut et doit être utilisée. Pour ces deux raisons, ce livre représente un modèle à suivre.

Peter Thomas, Strangers from a Secret Land. The Voyages of the Brig 'Albion' and the Founding of the First Welsh

---

Settlements in Canada (Toronto, University of Toronto Press, 1986).

In this unusual, original and impressive work, Professor Thomas recounts the migration and the fate of Welsh immigrants arriving in New Brunswick in 1818-19. The author is as much concerned with the Welsh background as with the Canadian, placing his voyages and settlers in a broad North Atlantic context. The book also provides a significant addition to our knowledge of the Welsh in Canada.

John Hare, Marc Lafrance and David-Thierry Ruddell, Histoire de la ville de Québec, 1608-1871 (Montréal, Boréal and Canadian Museum of civilisation, 1987).

The result of an exhaustive research and long-lasting collaboration, this work of synthesis devoted to the 1608-1871 period singled out numerous factors that gave to Quebec City many successive faces. During their research, the authors privileged a wide perspective that brought them very close to global history. They also succeeded in bringing out a nuanced and coherent interpretation of the story of the city which was for a long time the most important in Canada.

Yvan Lamonde and Raymond Montpetit, Le parc Sohmer de Montréal 1889-1919. Un lieu populaire de culture urbaine (Québec, Institut québécois de recherche sur la culture, 1986).

With this well illustrated and brilliantly written work, Yvan Lamonde and Raymond Montpetit made a significant historiographical breakthrough. They succeeded in prompting their readers to a continuous reflection on popular culture in Montreal during a period of time where rapid urbanisation brought about the appearance of new types of leisure activities.

Nancy Z. Tausky and Lynne D. Disefano, Victorian Architecture in London and South Western Ontario: Symbols of Aspiration, photographs by Ian MacEachern (Toronto, University of Toronto Press, 1986).

The authors of this volume have been well-served by their publishers, who have produced a handsome volume featuring large type, high grade paper and numerous well-reproduced photographs and illustrations. In this discussion of three nineteenth century architects in London, Ontario, the authors cover all the relevant aspects which affected building design in the nineteenth century. This work is a fine example of a historically oriented analysis of architecture.

Chad Gaffield, Language, Schooling, and Cultural Conflict (Kingston and Montreal, McGill-Queen's University Press, 1987).

The methodology of this work into the origins and nature of the dispute over the issue of French instruction in Prescott county in the latter half of the nineteenth century is thoroughly rooted in local history. The results of this inquiry, however, are presented in terms of basic issues of the period. This innovative work will alter our perspectives on the issues dealt with, and it is a model for those interested in social history.

#### Ontario Historical Society

Founded in 1888, this society is currently celebrating its one hundredth anniversary. It is a society which has had a long, intriguing and at times controversial role in promoting Ontario history. The performance of the society has never been stronger than under its current Executive Director, Dorothy Duncan, who has undertaken a series of initiatives which involve both amateur and professional historians in activities dedicated to the research, conservation and promotion of the history of Ontario.

Settlements in Canada (Toronto, University of Toronto Press, 1986).

Dans cet ouvrage inusité, original et impressionnant, le professeur Thomas raconte l'immigration et le sort des immigrants du pays de Galles arrivés au Nouveau-Brunswick en 1818-1819. L'auteur s'intéresse autant à l'aspect gallois que canadien, situant ses voyages et ses colons dans le vaste contexte de l'Atlantique-nord. Ce livre constitue un important apport à nos connaissances des Gallois au Canada.

John Hare, Marc Lafrance et David-Thierry Ruddell, Histoire de la ville de Québec, 1608-1871 (Montréal, Boréal et Musée canadien des civilisations, 1987).

Résultat d'une recherche exhaustive et d'une collaboration de longue durée, cet ouvrage-synthèse consacré à la période 1608-1871 met en lumière les nombreux facteurs qui ont conféré à Québec plusieurs visages successifs. Tout au long de leur démarche, les auteurs ont privilégié une problématique large les rapprochant de l'histoire globale. Ils ont ainsi réussi à dégager une interprétation à la fois nuancée et cohérente de l'histoire de la ville qui a longtemps été la plus importante au Canada.

Yvan Lamonde et Raymond Montpetit, Le parc Sohmer de Montréal 1889-1919. Un lieu populaire de culture urbaine (Québec, Institut québécois de recherche sur la culture, 1986).

Avec cet ouvrage bien illustré et brillamment rédigé, Yvan Lamonde et Raymond Montpetit ont effectué une percée historiographique significative. Ils ont su convier leurs lecteurs à une réflexion sérieuse sur l'évolution de la culture populaire à Montréal à une époque où une urbanisation accélérée provoquait l'apparition de nouvelles formes de loisirs.

Nancy Z. Tausky et Lynne D. Disefano, Victorian Architecture in London and South Western Ontario: Symbols of Aspiration, photographies par Ian MacEachern (Toronto, University of Toronto Press, 1986).

Les auteures de ce volume ont été bien servies par leurs éditeurs qui ont publié un magnifique livre de grand format, utilisant du papier de qualité supérieure et présentant de nombreuses photographies et illustrations bien reproduites. Dans cette étude portant sur trois architectes du XIXe siècle à London, Ontario, les auteures convrent tous les aspects relatifs au design architectural de cette période. Cet ouvrage est un très bel exemple d'une analyse historique de l'architecture.

Chad Gaffield, Language, Schooling, and Cultural Conflict, (Kingston et Montréal, McGill-Queen's University Press, 1987).

La méthodologie de cet ouvrage portant sur les origines et la nature du débat sur l'éducation en français dans le comté de Prescott pendant la seconde moitié du XIXe siècle, prend ses racines dans l'histoire locale. Néanmoins, les résultats de cette recherche sont traités en fonction des problèmes de base de cette période. Cet ouvrage innovateur ouvre de nouvelles perspectives sur cette question et constitue un exemple pour ceux qui s'intéressent à l'histoire sociale.

#### Société historique de l'Ontario

Fondée en 1888, cette société célèbre cette année son centenaire. Jouant depuis toujours un rôle à la fois stimulant et polémique dans la promotion de l'histoire de l'Ontario, elle n'a jamais été aussi dynamique que sous l'actuelle direction de Dorothy Duncan qui a entrepris une série d'activités regroupant

---

Paul Thistle, Indian-European Relations in the Lower Saskatchewan River Region to 1840 (Winnipeg, University of Manitoba Press, 1986).

Paul Thistle's careful analysis of the Lower Saskatchewan River Region is an exemplary ethnohistorical study which reflects a deep understanding of both the peoples and geography of the region. It is a persuasively argued regional fur trade study that should serve as a model for others.

#### Historical Society of Alberta

Since its formation in 1907, the Historical Society of Alberta has come to serve as the premier historical organisation devoted to the publication of Alberta historical writing and primary documents. The Society's dedication to scholarly excellence, which serves as an example to other historical societies throughout Canada, is well illustrated by their recent Max Foran and Sheilagh S. Jamieson, eds. Citymakers Calgarians After the Frontier (Calgary, 1987) and David Jones C. ed., "We'll All Be Buried Down Here" the Prairie Dryland Disaster 1917-1926 (Calgary, 1986).

#### Okanagan Historical Society

For the past sixty years, this society has been the focal point of the promotion and co-ordination of historical studies in the Okanagan Valley of British Columbia, and for the past fifty years has published a respectable journal. The Society's work has been a fundamental part of developing a regional understanding and consciousness for both those who live in the region and for the outsider.

Catherine McClelland, Part of the Land. Part of the Water. A History of the Yukon Indians (Vancouver and Toronto, Douglas & McIntyre, 1987).

This book represents a milestone in northern historical publication. Involving the cooperation of a dedicated and respected professional and the people of an entire region, it provides the first comprehensive study of Yukon Indians. Using the best methodologies of both history and anthropology, McClelland has lovingly produced a beautiful volume which can be enjoyed by all levels of Yukon society. It provides a model for other regions to emulate.

Members of the 1987 selection jury were J.K. Hiller (Memorial University) for Atlantic Canada, Paul Laroque (Université du Québec à Rimouski) for Québec, Kenneth Pryke (University of Windsor) for Ontario, Frits Pannekoek (St. Stephen's College) for the Prairies and Clarence Karr (Malaspina College) for British Columbia and the North.

#### ALBERT B. COREY PRIZE

The Canadian Historical Association and the American Historical Association wish to announce the winner of the Corey Prize awarded at the Annual General Meeting of the CHA at Windsor University on 10 June 1988.

The Corey Prize, consisting of \$2000, for the best book dealing with the history of Canadian-American relations or the history of both countries, published in 1986 or 1987 was awarded to:

tant les historiens amateurs que professionnels intéressés à la recherche, à la conservation et à la promotion de l'histoire ontarienne.

Paul Thistle, Indian-European Relations in the Lower Saskatchewan River Region to 1840 (Winnipeg, University of Manitoba Press, 1986).

La prudente analyse de Paul Thistle de la région de la rivière Saskatchewan-Sud est un exemple d'étude ethnohistorique qui reflète une juste compréhension des habitants et de la géographie de la région. Il s'agit d'une étude convaincante de la traite des fourrures régionale qui peut servir de modèle à d'autres.

#### Société historique de l'Alberta

Depuis sa mise sur pied en 1907, la Société historique de l'Alberta est la plus importante association historique se consacrant à la publication d'ouvrages et de sources sur l'histoire albertaine. L'intérêt de la Société envers les travaux de recherche de qualité sert d'exemple aux autres sociétés historiques canadiennes et est fort bien illustré par ses récentes publications de Max Foran et Sheilagh S. Jamieson (éd.) Citymakers Calgarians After the Frontier (Calgary, 1987) et David Jones C. (éd.), "We'll All be Buried Down Here" The Prairie Dryland Disaster 1917-1926 (Calgary, 1986).

#### Société historique de l'Okanagan

Pendant les soixante dernières années, cette société a été le principal agent de promotion et de coordination des études historiques dans la vallée de l'Okanagan en Colombie-Britannique. Elle publie également depuis les cinquante dernières années une revue fort respectable. Le travail de la Société a joué un rôle fondamental dans le développement du sentiment d'appartenance des gens de la région. Il a aussi contribué à faire connaître la région à l'extérieur.

Catherine McClelland, Part of the Land. Part of the Water. A History of the Yukon Indian (Vancouver et Toronto, Douglas & McIntyre, 1987).

Ce livre représente un événement marquant dans les publications sur l'histoire du Nord. Résultant de la coopération d'une professionnelle dévouée et respectée et des habitants de la région, il constitue la première étude détaillée des Indiens du Yukon. Utilisant les meilleures méthodologies en histoire et en anthropologie, McClelland a affectueusement publié un magnifique volume qui peut être apprécié par tous les groupes de la communauté du Yukon. Il constitue un modèle à suivre par d'autres régions.

Le jury de 1987 incluait J.K. Hiller (Université Memorial) pour les provinces de l'Atlantique, Paul Laroque (Université du Québec à Rimouski) pour le Québec, Kenneth Pryke (Université de Windsor) pour l'Ontario, Frits Pannekoek (Collège St-Stephen) pour les provinces des Prairies et Dr Clarence Karr (Collège Malaspina) pour la Colombie-Britannique et le Nord.

#### PRIX ALBERT B. COREY

La Société historique du Canada et l'American Historical Association ont le plaisir d'annoncer le nom de la récipiendaire du Prix Albert B. Corey qui a été remis à l'assemblée générale de la SHC du 10 juin 1988, à l'Université de Windsor.

Le Prix Corey, attribué au meilleur livre, publié en 1986 ou 1987, sur l'histoire des relations canado-américaines ou sur l'histoire des deux pays comprend une somme de 2 000 \$. Il

---

Jane Errington, The Lion, The Eagle, and Upper Canada: A Developing Colonial Ideology (Toronto, McGill-Queen's University Press, 1987).

In The Lion, The Eagle, and Upper Canada: A Developing Colonial Ideology, Jane Errington explores with enviable sensitivity, the influence of the United States upon British Upper Canada. The book offers a subtle reinterpretation of the ideas of the colony, emphasising American currents that ran, among both conservatives and reformers, within the context of Upper Canada's Britishness.

Dr. Errington's book makes a major contribution in the field of intellectual history, and enriches the history of Canadian-American relations.

Members of the 1986-87 selection jury (CHA) were Douglas Cole (Simon Fraser University) and Dr. J.M. Bliss (University of Toronto).

#### THE HILDA NEATBY PRIZE

The Hilda Neatby Prize for the best article in women's history published in a Canadian journal or book during 1987 has been awarded to Joy Parr, for "The Skilled Emigrant and Her Kin: Gender, Culture and Labour Recruitment", published in Canadian Historical Review, December 1987.

"The Skilled Emigrant and Her Kin" is a study of the ways in which participation in life-long skilled wage work influenced views of marriage and female sexuality in the small Ontario Manufacturing community of Paris. Many employees of the Penman's knitting mills in Paris came to Canada on assisted passages from the textile districts of Nottinghamshire and Leicestershire. Prominent among these immigrants were widows, deserted wives, single mothers and groups of women friends who hoped that by emigrating to a place where they were promised steady long-term employment, to resolve both hard predicaments in their personal lives and the problem of supporting their children and kin when circumstances or preference left them without the support of male breadwinners.

#### VISITING RESEARCH FELLOWSHIPS 1989-91

The Institute for Advanced Studies in the Humanities, University of Edinburgh, was founded in 1969 by the Faculty of Arts to promote advanced studies within the Humanities, broadly understood, and also to sponsor inter-disciplinary research. Visiting Research Fellows are elected once a year by a Committee of the Faculty, the principal departments in which are those concerned with archaeology, history of art, classics, English literature, history, European and oriental languages, linguistics, philosophy, Scottish studies.

Applications are invited from scholars of established reputation, and also from younger scholars holding a doctorate or offering equivalent evidence of aptitude for advanced study. Applications must be returned before 30 November 1988 to the Director, Professor Peter Jones, Institute for Advanced Studies in the Humanities, University of Edinburgh, Hope Park Square, Edinburgh EH8 9 NW, Scotland, U.K. (Tel. (031) 662 4174, Telex 727442).

a été décerné à:

Jane Errington, The Lion, The Eagle, and Upper Canada: A Developing Colonial Ideology (Toronto, McGill-Queen's University Press, 1987).

Dans The Lion, The Eagle, and Upper Canada: A Developing Colonial Ideology, Jane Errington explore avec une sensibilité exemplaire, l'influence des Etats-Unis sur le Haut-Canada britannique. Ce livre présente une réinterprétation subtile des idées qui avaient cours dans la colonie et met l'accent sur l'influence des idéologies américaines, tant chez les conservateurs que chez les réformistes, dans le contexte du Haut-Canada britannique.

Le livre de la professeure Errington est une contribution majeure dans le domaine de l'histoire intellectuelle et enrichit tout particulièrement l'histoire des relations canado-américaines.

Le jury de 1986/87 (SHC) incluait Douglas Cole (Université Simon Fraser) et Dr. J.M. Bliss (Université de Toronto).

#### LE PRIX HILDA NEATBY

Le prix Hilda Neatby, attribué au meilleur article dans le domaine de l'histoire des femmes paru dans une revue canadienne ou une publication durant l'année 1987, a été décerné à Joy Parr, pour "The Skilled Emigrant and Her Kin: Gender, Culture and Labour Recruitment", qui a été publié dans la Canadian Historical Review, décembre 1987.

"The Skilled Emigrant and her Kin" est une étude de la participation de longue durée à la main-d'oeuvre spécialisée et de l'influence de cette participation sur la conception du mariage et la sexualité féminine dans la petite communauté industrielle de Paris, Ontario. Un grand nombre des employés de l'usine de tricot Penman sont arrivés au Canada grâce à l'aide des régions de l'industrie du textile de Nottinghamshire et du Leicestershire. Parmi ces immigrants, il y avait des veuves, des femmes abandonnées, des filles-mères et des groupes d'amies qui espéraient réussir à résoudre leurs problèmes personnels et leurs difficultés financières pour subvenir aux besoins de leurs enfants et de leurs familles sans le support d'un homme.

#### PROFESSEURS INVITES 1989-91

L'Institut pour les études supérieures en sciences humaines, Université d'Edingourg, fondé en 1969 par la Faculté des arts, a pour mandat de promouvoir les études supérieures en sciences humaines (entendu ici au sens très large) et de subventionner les recherches inter-disciplinaires. Les professeurs invités sont choisis chaque année par un comité de la Faculté des arts; les départements impliqués sont ceux d'archéologie, d'histoire de l'art, des études anciennes, d'histoire, des langues européennes et orientales, de linguistique, de philosophie et d'études écossaises.

L'Institut invite les professeurs réputés et les jeunes chercheurs détenteurs d'un doctorat à soumettre leurs demandes à titre de professeur invité avant le 30 novembre 1988, au directeur de l'Institut, Monsieur Peter Jones. Pour plus de renseignements au sujet des critères d'admissibilité et des conditions de séjour, veuillez vous adresser à l'Institute for Advanced Studies in the Humanities, University of Edinburgh, Hope Park Square, Edinburgh EH8 9NW, Scotland, U.K. (Tél.: (031) 662-4174, Télex 727442)